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Az intézmények, civil szerve-
zetek közötti román–magyar 
párbeszéd a témája annak a 
konferenciának, amelyet a 
hétvégén tartanak Sepsiszent-
györgyön. Sándor Krisztina, 
az EMNT ügyvezető elnöke 
az eseményt beharangozó 
sajtótájékoztatón elmondta, a 
konferenciát az a hiány hívta 
életre, amely Erdély-szerte 
tapasztalható a kétnyelvű 
kommunikáció terén.

 » BÍRÓ BLANKA

A hiányérzet hívta létre az 
Erdélyi Magyar Nemzeti 
Tanács (EMNT) román–

magyar konferenciáját, amely-
nek immár a tizedik kiadását 
szervezik november 25-én, pénte-
ken Sepsiszentgyörgyön, és a hi-
ányérzet az elmúlt tíz évben sem 
enyhült – jelentette ki Sándor 
Krisztina. Az EMNT ügyvezető el-
nöke tegnap Sepsiszentgyörgyön 
rendezett sajtótájékoztatóján 
kifejtette, az intézmények, a ci-
vil szervezetek közötti román–
magyar párbeszédre folyama-
tosan szükség van, erre voltak 
kísérletek az elmúlt 30 évben, de 
egyre csak halványulnak. Sán-
dor Krisztina szervezőként azt 
tapasztalja, nagyon nehéz meg-
szólítani a román véleményfor-
máló, közéleti személyiségeket, 
politikusokat, kevesen ülnek le 
a nyilvánosság előtt olyan ké-
nyes kérdésekről vitázni, mint 
a Székelyföld autonómiája vagy 
a nyelvtörvény. Ezek a kérdések 
nem veszítenek az időszerűsé-
gükből, ezt bizonyítja, hogy a 
nagybányai polgármester román 
trikolórral takartatta le a magyar 
kürtőskalács-feliratot, vagy Ko-
lozsváron a karácsonyi vásár 
magyar felirata a többségi lakos-

INTÉZMÉNYEK, CIVIL SZERVEZETEK KÉPVISELŐI VESZNEK RÉSZT AZ EMNT SZERVEZTE KONFERENCIA TIZEDIK KIADÁSÁN

„Túlérzékeny” a magyar–román párbeszéd

Sándor Krisztina ügyvezető elnök (jobbra) és Kádár Imola, az EMNT sepsiszéki elnöke 
 ismertette a hétvégi román–magyar konferencia témáját Szentgyörgyön

 » Azt szeret-
nénk, ha Szé-
kelyföld nyelvi 
térképe teljesen 
kétnyelvű lenne, 
a kereskedelem 
pedig sokkal 
nagyobb teret 
foglal el, mint a 
közszféra, ahol 
alkalmazni kell a 
nyelvtörvényt – 
mondta Sándor 
Krisztina.

ság körében kiverte a biztosítékot. 
A „túlérzékeny” témák rányomják 
a bélyeget a konferencia megszer-
vezésére, 3–4-szer annyi román 
előadót, tervezett meghívottat szó-
lítanak meg, mint ahányan végül 
részt vesznek. „Érezhető egyfajta 
távolságtartás, ami szólhat annak, 
hogy az EMNT felvállaltan autonó-
miapárti, ez sok esetben elutasí-
tásra talál (…). Vannak tabutémák, 
de a párbeszéd mindig időszerű, 
hiszen gyakran ér bennünket a 
vád, hogy párhuzamos társadal-
mat építünk Romániában” – mu-
tatott rá Sándor Krisztina. A kon-
ferenciasorozat pozitívuma, hogy 
az elmúlt kiadások során sikerült 

számos nyitott szemléletű román 
közéleti személyiséget megszólíta-
ni, sőt még álláspont változására 
is volt példa. Tavaly online szer-
vezték meg a konferenciát, akkor 
Allen Coliban, Brassó polgármes-
tere és Dominic Fritz, Temesvár 
polgármestere is részt vett, ennek 
gesztusértéke volt, nem tartottak 
attól, hogy ezért szavazóik ellenük 
fordulnak.

A kürtőskalácstól a normali-
tásig, avagy miről szól(jon) az 
együttélés? elnevezésű pénte-
ki konferencián jelen lesz Tőkés 
László, az EMNT elnöke, Izsák Ba-
lázs, az SZNT elnöke. Két panelbe-
szélgetés szerepel a programban, 

az elsőben Marius Ghilezean pub-
licista, Sabin Gherman vlogger, 
Péntek János, az Anyanyelvápo-
lók Szövetségének elnöke és Bakk 
Miklós politológus Farkas Réka 
újságíró moderálásával elemzik, 
miként alakult a román–magyar 
párbeszéd az elmúlt tíz évben. A 
második panelben Szigeti Enikő, 
a Civil Elkötelezettség Mozgalom, 
a CEMO vezetője, Árus Zsolt, a 
Székely Figyelő Alapítvány elnö-
ke, Ilie Muscalu állatorvos járják 
körül, mire elég a gyakorlatban 
a nyelvtörvény. Erre meghívták 
Cătălin Chereches nagybányai 
polgármestert is, és azt az ígéretet 
kapták, hogy a polgármesteri hiva-
tal egy képviselője védi majd meg 
az álláspontját. A rendezvényen 
szinkrontolmács biztosított, és on-
line is közvetítik.

A sajtótájékoztatón szó esett 
arról is, hogy a pandémia és a 
háború rányomta a bélyegét az 
EMNT kereskedelmi kétnyelvű-
séget népszerűsítő kampányára 
is. Sándor Krisztina kérdésünkre 
elmondta, a civil szervezet nem 
mondott le a kezdeményezésről, 
vissza szeretnék hozni a köztudat-
ba a témát, mert úgy látják, hogy 
az üzleti szféra nyitott a kétnyel-
vűségre, de folyamatosan figyel-
meztetni kell őket erre, mert a 
nyelvtörvényt nem tartják maguk-
ra nézve kötelezőnek. Hozzátet-
te, azt szeretnék, ha Székelyföld 
nyelvi térképe teljesen kétnyelvű 
lenne, a kereskedelem pedig sok-
kal nagyobb teret foglal el, mint a 
közszféra, ahol alkalmazni kell a 
nyelvtörvényt. „Sok jó példa van, 
de nem dőlhetünk hátra, résen 
kell lenni, folyamatosan fenn kell 
tartani az igényt, felnagyítva a jó 
és a rossz példákat” – fogalmazta 
meg az EMNT ügyvezető elnöke. 
Példaként említette, a csíkszere-
dai felújított Profi üzletben már 
az árcímkék is kétnyelvűek, holott 
korábban sokan arra hivatkoztak, 
hogy arra nem fér el a magyar 
felirat is.
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 » KRÓNIKA

Vádat emelt a Szervezett Bűnözés 
és Terrorizmus Elleni Ügyészség 

(DIICOT) annak a bűnbandának a 
tagjai ellen, akik a kokain hordozó-
anyagokból történő kivonására al-
kalmas laboratóriumot alakítottak 
ki egy Bihar megyei faházban. A 
bűnbanda június elején létesült, és 
kezdetben két román és egy izraeli 
állampolgárból állt, akikhez később 
csatlakozott két kolumbiai is. Utób-
biak mintegy hat kilogramm koka-
int hoztak be július 1-jén az ország 
területére, kávécsomagokba rejtve. 
Az áru becsempészése mellett az ő 
feladatuk volt kivonni a kokaint a 
látszólag legális áruból. A művelet-
hez szükséges eszközöket – vegyi 
anyagok, reakcióedények – július 
elején vásárolták meg, majd kibé-

reltek Bihar megyében egy lakott 
területen kívüli épületet. A július 
10-én itt végzett házkutatás so-
rán négy gyanúsítottat tetten ér-
tek, amint épp kokaint vontak ki 
kávéból vegyi úton. Találtak még 
a helyszínen egy prokaint tartal-
mazó egykilós préselt tömböt, 
148 gramm barna kokaint, amely 
még nem ment át a kristályosítá-
si folyamaton, valamint 5 kilog-
rammnyi kávéból és kokainból 
álló keveréket. Emellett a kokain 
kivonásához szükséges több más 
eszközt is lefoglaltak a hatóságok. 
Az egyik drogkereskedőnek gyer-
mekpornográfia miatt is bíróság elé 
kell állnia, miután a nyomozók gyer-
mekpornográf anyagokat találtak az 
egyik adathordozóján. Az ügyet a 
Bihar megyei törvényszék tárgyalja 
– közölte az Agerpres hírügynökség.

Vádemelés a kokainlabor működtetői ellen

 » Az egyik 
drogkereskedő-
nek gyermek-
pornográfi a 
miatt is bíróság 
elé kell állnia, 
miután a nyo-
mozók gyermek-
pornográf anya-
gokat találtak az 
egyik adathordo-
zóján.

 » SIMON VIRÁG

A tömegközlekedési eszközök hasz-
nálatát népszerűsítő intézkedés 

elfogadására készül a marosvásárhe-
lyi önkormányzat. A kezdeményezés 
keretében hétvégenként ingyen utaz-
hatnak az emberek a városi buszokon. 
A Maros-parti városban jelenleg ingye-
nesen csak a diákok és az egyetemis-
ták utazhatnak tömegközlekedési jár-
műveken, továbbá az 55 évnél idősebb 
nyugdíjasok, a veteránok, és a sérültek 
is kísérőikkel együtt térítésmentesen 
vehetik igénybe a tömegközlekedést. 
Az 55 évnél fi atalabb nyugdíjasok 
kedvezményes, félárú jegyeket vált-
hatnak ki. Jelenleg Marosvásárhelyen 
egy buszjegy ára 2 lejbe kerül. Javas-
latukban több változást is megfogal-
maztak marosvásárhelyi tanácsosok a 
helyi tömegközlekedés terén, de amik 

biztosan megmaradnak, a városháza 
honlapjára feltöltött tervezet szerint, 
azok az eddigi kedvezmények, és ezek 
számát is bővítik.

Portik Vilmos alpolgármester érdek-
lődésünkre megerősítette, előrelátha-
tóan a csütörtöki ülésen fognak sza-
vazni az ingyenes utazásra vonatkozó 
javaslatról. A kezdeményezéssel azt 
szeretnék, hogy a városlakók kedvet 
kapjanak a tömegközlekedési eszkö-
zök használatára, és ha kilátogatnak 
a várban lévő korcsolyapályára vagy 
akár az ócskapiacra, esetleg rokonokat 
látogatni, akkor autók helyett használ-
ják a tömegszállítást. A városi buszok 
hétvégi programja megtalálható a köz-
szállítási vállalat honlapján. Ameny-
nyiben az önkormányzati képviselők 
elfogadják a javaslatot, az a hosszú 
hétvége után, december elején már 
életbe is léphet. 

Ingyenes buszozás Vásárhelyen


